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"c)", "d)", "e)", ,,f)", "g)" og 홢h)"홢 til hen- 
holdsvis: ,,1.", 홢2.", ,3.", ,4.,", ,,5.", 홢6.", 
홢7." og 홢8."; under g) ændres "e)" til: 홢5" 
og "a)-d)" til: 홢1-4", under h) ændres ,,e)" 
til: 홢5", og i stk. 2, 4. linje, ændres ,,a)-h)" 
til: ,,1-8". 

Ændringsforslaget sattes først til-forhand- 
ling. 

Udvalgets ordfører (K. Axel -Nielsen): Jeg 
kan anbefale det ændringsforslag, der er 
stillet. Det er udelukkende af redaktionel 
art og giver ikke anledning til bemærknin- 
ger. 

Hermed sluttede forhandlingen om æn- 
dringsforslaget. 

Ændringsforslaget 
v,?dtoges uden afstemning. , 

Lovforslaget som helhed sattes derefter 
til forhandling. 

Alfred Jensen: Jeg har allerede tilkende- 
givet, at den kommunistiske gruppe kan 
stemme for dette lovforslag; men jeg vil 
gerne, inden vi skrider til afstemning, gøre 
opmærksom på, at vi ikke betragter dette 
som nogen løsning på de investerings- 
problemer, vi har, og ej heller som én til- 
fredsstillende ordning med hensyn til for- 
sikringsvirksomhed. Jeg har udtalt mig 
for, at forsikringsvirksomhed bør være et 
samfundsanliggende, og at livsforsikrings- 
virksomhed bør koncentreres i statsanstal- 
ten for livsforsikring. Hvis ikke andre vil 
rejse spørgsmålet om nationalisering af 
forsikringsvirksomheden, vil vi gøre det i 
den kommende samling og gøre det på en 
sådan måde, at såvel de forsikredes som 
samfundets tarv bliver bedre varetaget, 
end tilfældet er nu. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 139 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
egnsudvikling. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
5142, udvalgets tillægsbetænkning i tillæg 
B. sp. 1283). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Udvalgets ordfører (Peter Nielsen): Ud- 
valget har mellem anden og tredje behand- 
ling afholdt et møde. Man har stadig væk 
ikke kunnet opnå enighed, og udvalgets 
flertal, regeringspartiernes medlemmer, ind- 
stiller lovforslaget til vedtagelse i den form, 
det fik ved anden behandling. Mindretallet 
indstiller lovforslaget t i l  forkastelse. 

Jeg vil dog alligevel gerne have lov til 
at rette en opfordring, navnlig til alle 
vestjyske og nordjyske medlemmer uanset 
politisk opfattelse, om at stemme for dette 
lovforslag af hensyn til den egn, de repræ- 
senterer. 

Lorentzen: Til den udmærkede appel, 
som udvalgets ordfører kom med, yil jeg 
gerne sige, at appellen ikke rigtig har rod 
i selve lovforslaget, idet dette ikke er 
begrænset til hverken det ene eller det 
andet amt. , 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges med 85 stemmer mod 56; l medlem 
tilkendegav, at han hverken stemte for eller 
imod. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Jeg skal lade den sidste sag udgå af 
dagsordenen. 

Folketingets næste møde afholdes i dag 
kl. 13 med følgende dagsorden: 

1) Spørgsmål til ministrene. 
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[Formanden.] 
2) Fortsættelse af tredje behandling af: 

Forslag til lov om tillægsbevilling for 
finansåret fra 1. april 1957 til 31. marts 
1958. ' 

Mødet hævet kl. 1025. 

100. møde.  

Onsdag den 4. juni kl. 13. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål til ministrene. 

Af Baagø til undervisningsministeren: 

홢Finder ministeren det ikke betæn- 
keligt at lade Genealogisk Selskab i 
Utah foretage fotografering af landets 
kirkebøger? 

Baagø: Det spørgsmål, jeg har stillet, 
vedrører i virkeligheden både undervis- 
ningsministeren og kirkeministeren. Nu er 
det imidlertid så heldigt, at den højtærede 
undervisningsminister for tiden også vare- 
tager kirkeministerens forretninger under 
hendes bortrejse. 

Spørgsmålet er rejst dels på grund af det 
røre, kirkeministeriets cirkulære af 6. maj 
1958 angående fotografering af kirkebøgerne 
har fremkaldt både hos præster og hos en- 
kelte menighedsråd, dels fordi vi er en del 
medlemmer her i tinget, som har følt os 
ilde berørt af den sag, der her er tale om. 

En religiøs sekt, mormonerne i USA, 
hvis tro og forkyndelse afviger stærkt fra 
vor kirkes forkyndelse, og som bl. a. er 
hildet i den vildfarelse, at afdøde slægtninge 
af mormonerne kan blive optaget i mor- 
monsamfundet ved stedfortrædende dåbs- 
handling, har fået tilladelse til at fotogra- 
fere landets kirkebøger, for at mormonernes 
genealogiske selskab i Utah derigennem kan 
. komme på sporet af slægtninge til de af 

mormonkirkens medlemmer, som stammer 
fra, Danmark, og få dem indlemmet i mor- 
monsamfundet ved stedfortrædende dåbs- 
handlinger. 

At kirkeministeriet, som administrerer den 
danske evangelisk-lutherske folkekirke, har 
kunnet række hånd til, at denne sekt bliver 
i stand til' at fremture i sine vildfarelser1, 
forekommer mig ikke blot usømmeligt, men 
tillige afskyeligt, nærmest profant. Enhver 
kristen i vor kirke må efter min opfattelse 
betegne det skete som en handling, hvor- 
ved der både ,er udvist en formentlig ikke 
villet ringeagt over for den kristne dåb og 
en beklagelig mangel på ærbødighed over 
for vore afdøde. Det grænser til krænkelse 
af gravfreden, forekommer det mig. 

Jeg er vidende om, at kirkeministeriet to 
gange har afæsket landets biskopper en 
udtalelse vedrørende mormonernes hen- 
vendelse om tilladelse til fotografering af 
kirkebøgerne og begge gange fra biskop- 
pernes side har modtaget en enstemmig 
afvisning af anmodningen. Alligevel har 
ministeriet udsendt sit cirkulære om, at 
fotograferingen ; skal finde sted. Hvorfor 
spurgte man så i det hele taget biskop- 
pernef Er biskopperne en autoritet i et 
spørgsmål af denne art, eller er de det ikke? 
Jeg forstår godt, at der allerede er præster 
og menighedsråd, som a,f samvittigheds- 
grunde har besluttet at nægte at efter- 
komme cirkulærets påbud. Jeg tror, der 
vil blive .ma-nge, mange flere, efterhånden 
som cirkulæret bliver kendt. Hvad har man 
i, så fald tænkt sig at gøre 홢 også over for 
de personer, som forbyder præsterne at ud- 
levere deres slægts navne til dette formål? 
Vil man ved dom og straf bringe lydighed 
til veje? I  sandhed en ejendommelig situa-, 
tion i vor noksom bekendte frie folkekirke, 
og det blot for at imødekomme et mærke- 
ligt påfund fra en mærkværdig sekt i et 
fremmed land. 

Hele denne sag kan i øvrigt også ses fra 
en ganske anden synsvinkel. Vil det ikke 
være betænkeligt at udlevere navne, data, 
familieforhold, også omhandlende nule- 
vende personer, til vildfremmede mennesker 
i et andet land? Hvilken garanti kan der 
gives for, at det pågældende materiale 
ikke i givet fald kan blive brugt til et helt 
andet formål, og hvilken garanti kan der 
gives for, at dette materiale ikke en skønne 


